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Duminica a douăsprezecea după Rusalii,  
păzirea poruncilor, despre mântuire 

 

 Ce bine să fac, ca să am viaţa veşnică? Această întrebare, 
venită din partea unui tânăr ar trebui să ne dea de gândit 
fiecăruia dintre noi, cei care am fost tineri sau suntem încă tineri. 
Noi avem sau am avut astfel de întrebări, astfel de preocupări 
sau am fost şi suntem încă prea preocupaţi de viaţa aceasta 
pământească cu grijile ei mărunte şi nu mai vrem să mai avem 
timp să ne gândim că odată se va încheia călătoria noastră pe 
acest pământ, poate mâine? Este prea devreme. Poate 
poimâine? Este prea târziu. Sau avem planuri pentru încă mult 
timp de aici încolo. Dar parcă spunea proverbul: Omul propune, 

iar Dumnezeu dispune. Adică El 
aprobă planurile noastre? Probabil 
că da. Suntem prea importanţi să nu 
fie aşa. Fără mine, universul nu 
poate exista! De faptul că vom mai fi 
mâine sau poimâine nu putem fi 
siguri, dar de un lucru suntem siguri: 

că vom muri. Dacă murim, ce urmează după ea, veşnicia sau 
neantul (nimicul). Dacă vrem şi noi ca tânărul din Sfânta 
Evanghelie, veşnicia, să încercăm împreună să îndeplinim 
condiţiile pentru a o moşteni. Precum în închipuirea şi amintirea 
celui ce străbate marea, spune Sfântul Ignatie Briancianinov, se 
înfăţişează tot timpul un ţărm lin, tot aşa şi noi, călători pe valurile 
mării acestei vieţi, trebuie să avem neîncetat înaintea ochilor 
gândului nostru veşnicia. Ce putem agonisi pe pământ si poate 
rămâne pentru totdeauna avuţie nefurată? – Mântuirea noastră. 
Cine a strâns bogăţii în timpul vieţii pământeşti, acela le-a lăsat 
când a trecut în veşnicie, ceea ce înseamnă că şi noi vom face la 
fel. Cine a folosit viaţa pământească pentru a dobândi slavă şi 

cinste, moartea i le-a răpit. Dar cine a folosit viaţa pământească 

pentru a dobândi mântuirea, acela va lua cu sine în veşnicie 
mântuirea sa. Vrem să ne mântuim? Care sunt căile? Răspunsul 
îl avem în Sfânta Evanghelie. Mai întâi, este nevoie de credinţa 
în Hristos, să împlinim lucrările lui Dumnezeu: „Aceasta este 
lucrarea lui Dumnezeu, ca să credeţi în Acela pe Care El L-a 
trimis” (Ioan 6, 29) „Căci Dumnezeu aşa a iubit lumea, încât pe 
Fiul Său Cel Unul-Născut L-a dat ca oricine crede în El să nu 

piară, ci să aibă viaţă veşnică” (Ioan 3, 16). Desigur că această 
credinţă trebuie să fie vie şi lucrătoare, arătându-se prin toată 
viaţa omului. Începutul mântuirii este adevărul, pe când începutul 

pierzării este depărtarea de adevăr prin gândul mincinos. Orice 
abatere de la adevăr şi orice primire a unui gând mincinos este 
împreunată cu înfricoşătorul păcat al hulei şi al lepădării de 

Dumnezeu. Precum căderea celui dintâi om, începutul căderii a 
venit cu primirea gândului mincinos, fapt ce se vede în toate 

ereziile. Cea mai mare nenorocire va fi înainte de sfârşitul lumii, 
din pricina „amăgirilor nelegiuite, pentru fiii pierzării, fiindcă ei n-
au primit iubirea adevărului, ca ei să se mântuiască. Şi de aceea, 
Dumnezeu va îngădui o lucrare de amăgire, ca ei să creadă 
minciuni, ca să fie osândiţi toţi  cei  ce  n-au  crezut  adevărul”  (2 
Tesaloniceni  2, 10-12).     Slavă lui Dumnezeu pentru toate! 
 

 

IERTAREA, ANTIBIOTICUL SUFLETULUI 
 

  Te-ai gândit să ierţi? Acel om, acea întâmplare, acel 

eveniment, pe tine să te ierţi? Dacă înţelegi acel ceva sau 
cineva, vei vedea şi o altă lumină, partea umană. În adâncul 
fiecărui om există virtuți; una dintre cele mai frumoase fiind 
iertarea, călătoria spre eliberare. Profundă şi bogată, iertarea 
schimbă în bine orice suflet și orice minte. Prima persoană pe 
care iertarea o schimbă este chiar persoana care iartă. 
Iertarea nu se negociază şi nu conţine cuvântul „dacă”. 

Schimbări uimitoare apar în viaţa celor care iartă. A ierta 
înseamnă a elibera pe celălalt de vină. Iertarea mea nu 
depinde de comportamentul celuilalt. A ierta nu înseamnă a 
uita. Nu mai reproşez, nu mai amintesc ce a făcut. Iertarea 
este un act de maturitate şi de echilibru sufletesc. Între a ierta 
şi a uita este o diferenţă de care trebuie să ţinem seama 
pentru a nu ne răni inutil. Evaluez ce s-a petrecut, rana, 
durerea şi văd ce simt. Nu fug, nu bag sub preş gunoiul. 
Observ şi mă detaşez. Fac un pas în spate şi mă uit ca într-un 
tablou, ca observator şi nu ca judecător. Nu confund rana cu 
cel care a făcut rana. Nu etichetăm oamenii după greşeli. Ura 
noastră ne afectează mai mult decât răul în sine sau cel ce ni 
l-a făcut. Iertarea este o a doua naştere. Schimbând interiorul 
meu, se schimbă şi exteriorul. Ce simt? Înțelegere în planul 

emoţiilor şi nu prin cruste ideologice. Ce mi s-a întâmplat face 
parte din viaţa mea şi nu este ceva străin. Iau decizia de a 
ierta şi nu mai rămân captiv în lucrul respectiv. Ce-mi lipseşte 

ca să-l pot ierta? Iertarea nu are de a face cu celălalt, ci 
asumarea unei părţi din mine. Autentic, original, împlinit mă 
face întreg cu tot ce am trăit şi simţit. Când iert mă distanţez 
de ceea ce mi-a făcut celălalt şi devin liber. Iertarea are de-a 
face cu tine însuţi în primul rând şi apoi cu celălalt. „Te iert 

când te schimbi” este greşit. Iertarea nu se condiţionează. Îmi 
fac mie un cadou prin iertare. Semnul că ai iertat este că nu-i 
mai aminteşti celuilalt că a greşit. Iertarea curată şi eficientă 
poate dura şi ani de zile. Neiertarea aduce moarte psihologică 
şi spirituală, iar iertarea aduce înviere. Nu poţi schimba 
trecutul, dar poţi schimba viitorul iertând, binecuvântând, 
dăruind. Valoarea fiinţei umane creşte pe măsură ce iartă şi 
iubeşte! Fără om, Dumnezeu ar fi iubire, dar pentru că există 
omul, Dumnezeu este iubire şi iertare. Iubirea şi iertarea pot 
schimba orice suflet Iertarea este un cadou. Dăruieşte! Vei 

simţi binecuvântarea, pacea interioară şi încrederea în viitor. 
Dreptate nu înseamnă pedepsirea vinovatului. Dumnezeul 
milei, al compasiunii, al iubirii este Dumnezeul Cel viu. Un 
Dumnezeu care nu pedepseşte, distruge sau condamnă la 
moarte, ci care face tot posibilul să ne ajute şi să ne 
vindece,care ne reabilitează şi ne reconciliază, recuperându-
ne pentru bogăţia şi desăvârşirea vieţii pentru care am fost 
creaţi. Cea mai bună şi sănătoasă soluţie este iertarea. Iubim 
fiecare om pentru că Dumnezeu îl iubeşte şi îl iartă. Şi ne este 
de ajuns ca să imităm bunătatea şi frumosul divin.    Iertați! 
 Nu este bogat cel ce are multe, ci cel ce n-are trebuinţă de multe; nu este sărac cel ce n-are nici o bogăţie, ci cel care doreşte multe. 
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MAICA DOMNULUI ESTE OCROTITOAREA NOASTRĂ 
 

 

- Gânduri şi îndemnuri la „Naşterea Maicii Domnului” -  
 
 

  Am primit îndemnul să o mărim pe Maica Domnului. 

Nu ni l-a dat cineva anume, ci ni l-am dat noi, când am 

zis: ”Măreşte, suflete al meu, pe ceea ce s-a născut din 

cea stearpă, pe Fecioara Maria”. După ce spunem 

cuvintele acestea de îndemn, zicem: ”Străin lucru este 

maicilor fecioria, străină este şi fecioarelor naşterea de 

fii”. Două lucruri care nu se potrivesc unul cu altul. Nu 

se potriveşte starea de mamă cu starea de fecioară. 

Cineva nu poate să fie şi fecioară şi mamă. Şi totusi, 

cineva a fost şi fecioară şi mamă. Maica Domnului! Şi 

zicem: ”Dar întru tine, de Dumnezeu Născătoare, 

amândouă s-au rânduit”. Maica Domnului a născut 

fiind fecioară, a rămas fecioară şi este pururea fecioară. 

Este un lucru uimitor pentru noi, un lucru la care poate 

că noi nu ne-am fi gândit, dar pe care ne învaţă Biserica 

noastră să-l gândim: că Maica Domnului este Maică 

pururea fecioară. Şi zicem mai departe, vorbind cu 

Maica Domnului: ”Pentru aceasta (pentru că prin 

puterea lui Dumnezeu s-au rânduit aceste două lucruri 

întru tine, fecioria şi naşterea) toate semințiile 

pământului, pe tine te mărim”. 
Astăzi este o zi de bucurie  

care a început cândva şi care 

nu se sfârşeşte niciodată. Doi 

oameni evlavioşi, sfinţii, 

drepţii, dumnezeieştii Părinţi 

Ioachim şi Ana, n-aveau copii. 

Doreau să aibă copii şi se 

rugau lui Dumnezeu să aibă 

copii. Dumnezeu le-a ascultat 

rugăciunea şi le-a dat pe 

”Preasfânta, curata, 

preabinecuvântata, mărita, 

Stăpâna noastră, de Dumnezeu Născătoarea şi pururea 

Fecioara Maria”. Le-a dat un copil care avea să-L nască 

pe Mântuitorul. Bucuria aceea, a părinţilor care doreau 

să aibă copil şi au primit pe Maica Domnului, nu s-a mai 

sfârşit până acum şi n-o să se mai sfârşească niciodată, 

pentru că fiica lor este Maica Domnului şi este mama 

noastră, a tuturor. „Naşterea ta, de Dumnezeu 

Născătoare, bucurie a vestit la toată lumea. Că din tine 

a răsărit Soarele dreptăţii, Hristos Dumnezeul nostru. Şi 

dezlegând blestemul a dat binecuvântare, şi stricând 

moartea ne-a dăruit nouă viaţă veşnică”. Îi spunem 

Maicii Domnului că naşterea ei a vestit bucurie la toată 

lumea. Toţi cei care credem în Maica Domnului ne 

bucurăm că ştim de Maica Domnului, ne bucurăm că o 

avem pe Maica Domnului apropiată nouă, ne bucurăm 

că o avem pe Maica Domnului rugătoare pentru noi. 
Toate  bucuriile  credinţei  ortodoxe ţin de Maica 

Domnului: bucuria de Domnul, bucuria de învăţătura 

Domnului Hristos, bucuria din Jertfa Domnului Hristos, 

bucuria din Învierea Domnului Hristos, bucuria din  

Înălţarea la cer  a  Domnului.   Maica Domnului, ajută-ne! 
 

PROGRAM  LITURGIC 
 

ZIUA ORA SLUJBE / ACTIVITĂȚI  

Miercuri 
7 septembrie 

17:00 Vecernie cu litie la Biserica Pacea 

Joi 
8 septembrie 

07:00 - 
10:30 

Utrenia și Sfânta Liturghie 

Pomenirea celor adormiți 

Vineri 
9 septembrie 

17:00 Taina Sfântului Maslu 

Sâmbătă 
10 septembrie 

07:00 Sfânta Liturghie și pomenire  

Duminică 
11 septembrie 

07:00 Utrenia și Sfânta Liturghie 

10:30 Program de bibliotecă 
 

 

Vaca și porcul 
  Odată porcul a venit la vacă şi i-a zis: „Oamenii vorbesc mai 
totdeauna numai despre tine. Eşti prezentă şi la televiziuni pe 
spoturile publicitare. Ştiu, tu le dai lapte, dar eu le dau mult 
mai multe. Le dau carne, slănină, grăsime, şorici şi din mine 
oamenii fac cele mai gustoase mâncăruri: caltaboş, cârnaţi, 
sarmale, tobă. Cu toate acestea nimeni nu mă iubeşte. Pentru 
toţi sunt doar un porc. De ce oare?”. Vaca se gândi un 
moment, apoi spuse: „Cred că se întâmplă aşa din cauză că 
eu le dau în timp ce trăiesc, pe când tu le dai după ce nu mai 
eşti în viaţă...”. Aşa este. Cât eşti în viaţă, mai zic unii 
OAMENI un „mulţumesc”, dar după ce nu mai eşti, uită binele 
făcut. Chiar si copiii uită sa mai facă parastase pentru părinţii, 
moşii şi strămoşii lor, cu toate că au moştenit averea lor. Ba 
unii, supăraţi că au împărţit averea moştenită de la părinţi, cu 
fraţii lor, mai zic şi… „porcul ăla bătrân”. De aceea este bine 
să dăm noi milostenie pentru sufletul nostru cât suntem în 
viaţă şi să nu aşteptăm să o facă alţii pentru noi, căci 
recunoştinţa a ajuns o floare rară. 

…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………… 

În iad nu sunt creştini? 
  Se spune că diavolul a stat odată de vorbă cu bătrân pustnic. 
Părintele l-a întrebat dacă sunt mulţi creştini în iad. „Creştini?! Nu 
sunt”, răspunse diavolul. „Cum aşa?, se miră pustnicul, doar 
creştini nevrednici au fost şi sunt încă”. „Nu-i nici un creştin 
acolo”.  „Poate că sunt şi nu-i ştii tu”, insistă părintele. „Pe toţi îi 
ştiu, căci pe toţi îi am pe inventar, nu poate fi vreunul despre care 
să nu fiu auzit!”. Părintele se tot mira şi se minuna. „Aha!”, strigă 
deodată diavolul, „ştiu la ce te gândeşti! Cred că la oamenii aceia 
care merg din când în când duminica la biserică, de ochii lumii, 
pe la ora 9-10, tot timpul plictisiţi, cu ochii pe ceas, cu o faţă 
obosită de la internet sau televizor, cu gândul la treburile lor, care 
îl slăvesc pe Dumnezeu numai cu gura, dar nu şi cu inima, fără 
faptele credinţei… Da, din ăia, avem o grămadă. De astfel de 
oameni nu ducem lipsă, dar creştini, să ştii că nu avem nici unul”. 

……………………………………………………………………………………………………………………………………………………….…. 

Oameni fără vină 
  Demult, un domnitor s-a dus să vadă pe cei din temniţă. Acolo a 
întrebat pe puşcăriaşi care-i vina pentru care stau închiși. Toţi i-
au răspuns că stau acolo fără nici o vină. Numai unul dintre ei îi 
spuse: „Măria ta, pentru fapta ce-am săvârșit, pedeapsa a fost 
prea mică”. Atunci domnitorul, arătând spre el, zise: „Locul 
acestui om vinovat nu poate fi între nişte oameni aşa de 
cumsecade, el trebuie să plece de aici”. Şi a dat poruncă să fie 
scos din închisoare. Aşa face şi Dumnezeu cu noi. Dacă 
mărturisim păcatul şi ne căim, vom fi iertaţi. 
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